
ZPRAVODAJ
obce Kujavy

3 / 2023
čtvrtletník



Vážení občané, vážení čtenáři,
vítám vás u podzimního vydání našeho kujavského 
zpravodaje. Snažíme se dát zpravodaji jasnou 
strukturu, a tak se opět můžete těšit na spoustu 
článků v zajímavých rubrikách, na řadu zpráv o 
činnosti, tipů a rad.

Ač je to nemilé, léto je za námi a opět uteklo jako 
voda. Zrovna vody bylo během tohoto léta dostatek. 
Několikrát jsme se na polích kvůli přívalovým 
dešťům potýkali s erozí půdy a odplavy úrodné 
půdy. Erozemi jsme se zabývali, evidovali a věříme, 
že společně s příslušnými úřady a Nadací Partner-
ství dokážeme udělat vše proto, aby hlína zůstáva-
la na poli a neodplavovala se do zahrad či na ces-
ty. V červenci jsme zahájili rekonstrukci fasády 
a střechy budovy OÚ a ZŠ. Navzdory deštivému 
měsíci stavba pokračovala podle plánu. Těšit se 
tak můžeme z opravené reprezentativní budovy 
uprostřed obce. 
Podařilo se nám uspořádat také spoustu akcí. Tou 
největší byl Den obce Kujavy 2023. Myslím, že i 
přes drobné komplikace jsme sami sobě nasadi-
li vysokou laťku do příštích let, kterou se budeme 
snažit udržet. Společně s kujavskými myslivci a 
hasiči jsme uspořádali celkem čtyři promítání let-
ního kina. Velký úspěch měla beseda s filmovým 
štábem operety Klíč. 
Na měsíce červenec a srpen posílili naše dva sta-
bilní technické pracovníky také další dva brigád-
níci. Společně odvedli velký kus práce. Mimo běž-
nou údržbu obce natřeli a opravili všechny lavičky 
v areálu fotbalového hřiště, natírali zábradlí na 
mostech, zvelebovali záhonky, opravovali dětské 
hřiště, uklízeli kulturní dům, doplňovali dlažbu pod 
kontejnery aj. 
Ne vždy je ale vše růžové. Nepodařilo se nám 
například najít dotaci na rekonstrukci mostu na 
dolním konci obce. Nebyla nám také schválena do-
tace na rekonstrukci budovy OÚ a ZŠ a bohužel o 
žádnou jinou žádat nemůžeme. 
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SLOVO STAROSTY

Ing. Michal DRESLER
Váš starosta

Zejména administrativně nás bohužel zaměstná-
vají také udání a podněty, které na nás v poslední 
době chodí, jedno z nich dokonce na Ministerstvo 
vnitra. 
V průběhu letních měsíců jsme absolvovali další 
audit hospodaření, během kterého nebyly zjištěny 
žádné chyby. Ministerstvo vnitra vyhodnotilo pod-
nět jako neopodstatněný. Výsledky dalších kontrol 
nám k datu uzávěrky zpravodaje nejsou známy. 
Společně se ale se všemi zastupiteli snažíme vést 
naši obec v jejím rozvoji kupředu. 
Blíží se první výročí našeho jmenování do funkce a 
moc nás těší, že jsme za tu dobu mohli zatím pra-
covat na množství úspěšných projektů  – opravi-
li jsme budovu úřadu a zastávku na horním konci 
obce, zprovoznili novou pobočku pošty, uspořáda-
li spoustu akcí pro občany, vybudovali komunitní 
centrum Remízek atd. 
Chystáme také další velký projekt – výsadbu Aleje 
svobody, za kujavským kostelem obnovíme starou 
polní cestu a vysázíme 125 stromů. Tento projekt 
byl vybrán jako jediný z celé ČR. Stále je možnost 
se na akci přihlásit a případně si pojmenovat jeden 
ze stromů.
Jelikož se blíží chladné počasí, připomínám, že 
obec Kujavy nabízí k pronájmu prostory v kul-
turním domě. Prostory můžete využívat pro různé 
oslavy, sportovní aktivity či jiné volnočasové akti-
vity. Komunitní centrum Remízek je možné využít 
také pro různá jednání, jako kancelář apod. Ceník 
pronájmu naleznete na webových stránkách nebo 
na vyžádání na obecním úřadě. 
Dovolte, abych vám popřál krásně prožitý barevný 
podzim. 
My se vám pokusíme zajistit co možná největší 
možné kulturní i jiné vyžití v Kujavách. Těším se 
na vás například při výsadbě Aleje svobody v so-
botu 4. 11. 2023 a na dalších akcích, o kterých vás 
budeme průběžně informovat. 
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ZPRÁVA O ČINNOSTI ZA OBDOBÍ 5/2023 - 8/2023
ZASEDÁNÍ ZASTUPITELSTVA
V období od května do srpna 2023 se obecní zas-
tupitelstvo sešlo navzdory prázdninovému období 
celkem dvakrát. Hlavním tématem pátého zasedání, 
které se konalo 5. 6. 2023 byly zejména účetní záleži-
tosti jako například účetní závěrka nebo závěrečný 
účet za rok 2022. Na šestém zasedání, které se us-
kutečnilo 1. 8. 2023 jsme schvalovali zejména do-
datek na vícepráce vzniklé při rekonstrukci budovy 
obecního úřadu. 

Během tohoto období byla přijata dvě rozpočtová 
opatření, neboli úpravy rozpočtu. 
Nejprve jsme navyšovali výdaje na nákup zboží na 
Den obce, na plánovaný nákup mulčovače k trakto-
ru, dále také výdaje spojené s průtokovou dotací pro 
Základní školu a Mateřskou školu Kujavy, na více-
práce vzniklé při rekonstrukci budovy obecního úřa-
du a základní školy nebo na projekt na úpravu veřej-
ného prostranství u obecního úřadu a základní školy. 
V rozpočtu jsme ale také navyšovali příjmy o různé 
pronájmy, přijaté dary apod. Celkové financování se 
změnilo na celkovou částku 14 771 400 Kč. Skutečný 
stav ke konci roku bude s největší pravděpodobností 
optimističtější, jelikož patrně nebudou realizovány 
všechny nákladné investice. U některých nemáme 
stále všechna povolení, u některých čekáme na vy-
hlášení vhodných dotací, někde nás brzdí adminis-
trativní záležitosti. Zastupitelstvo obce schvalovalo 
na svém šestém zasedání také hospodaření s roz-
počtem k 30. 6. 2023, ze kterého je patrný zisk obce 
za období 1/2023 – 6/2023 ve výši 2 234 885,37 Kč. 
Detaily rozpočtových opatření jsou k dispozici na in-
ternetových stránkách obce nebo na obecním úřadě. 
Zastupitelstvo obce dále na svém 5. zasedání 
schválilo účetní závěrku obce Kujavy k 31. 12. 2022 
a závěrečný účet obce Kujavy za rok 2022. Obec v 
minulém roce skončila hospodaření s přebytkem 
3 028 377,70 Kč, a to i přesto, že financování v rámci 
upraveného rozpočtu činilo 8 248 200 Kč. Rozpočet 
je určitý limit, realita může být nakonec jiná. Na 
pátém zasedání byl schválen také záměr pronájmu 
reklamní plochy u Hasičské zbrojnice. Minimální ná-
jemné zde bylo stanoveno na 500 Kč/ měsíc, tj. 6 000 
Kč/ rok. Zastupitelstvo také vzalo na vědomí zprávu 
o přezkoumání hospodaření za rok 2022. Audit nez-
jistil žádné chyby či nedostatky. Byla schválena také 
nová obecně závazná vyhláška o stanovení obecního 
systému odpadového hospodářství. Změna nasta-
la pouze v tom, kde naleznete seznam rozmístění 

odpadových nádob. Nyní se odkazujeme na inter-
netové stránky, kde naleznete vždy nejaktuálnější 
informace. K tomuto kroku jsme přistoupili z toho 
důvodu, že řada z vás požadovala přemístění kon-
tejnerů na bioodpad. Nakonec byl schválen také 
záměr provést výsadbu stromořadí za kostelem 
sv. Michala. Jelikož jsme na tuto výsadbu chtěli 
získat grant, museli jsme tento záměr schválit do 
18. 6. 2023. Dnes již víme, že Nadace Partnerství 
naši „hurá akci“ jako jedinou v rámci celé ČR pod-
pořila a že na výsadbu obdržíme 350 000 Kč ve 
věcném plnění. 
Na šestém zasedání zastupitelstva se mimo 
již zmíněná rozpočtová opatření a hospodaření 
s rozpočtem k 30. 6. 2023 schvaloval také do-
datek č. 1 ke smlouvě o dílo uzavřené mezi obcí 
a společností TOKAMA stavební s.r.o. Při rekon-
strukci budovy obecního úřadu a základní školy 
totiž byly zjištěny nedostatky v projektové doku-
mentaci, která neřešila statiku budovy, nerovnosti 
na fasádě, sokl z marmolitu, perlinku na fasádě, 
shnilá prkna na půdě, tesařské a zámečnické kon-
strukce aj. Celé znění dodatku je k dispozici na 
profilu zadavatele. 
Na šestém zasedání byla schválena také do-
tace pro TJ Sokol Kujavy na pořízení chladničky, 
lajnovačky a pohárů na nohejbalový turnaj v 
celkové výši 15 000 Kč. TJ Sokol je letos posledním 
spolkem, který si o dotaci požádal. Zastupitelstvo 
vzalo na vědomí také zápis z jednání kontrolního 
výboru Regionu Poodří a závěrečný účet Regio-
nu Poodří za rok 2022. V průběhu roku byla pro-
vedena také kontrola ze strany Úřadu práce ČR. 
Protokoly o výsledku této kontroly vzalo zastupi-
telstvo také na vědomí. Nebyly zjištěny žádné 
chyby či nedostatky.

ČINNOST ÚŘADU
V minulém vydání zpravodaje jsme vás informo-
vali o komunikaci obce se Správou silnic ve věci 
nevyhovujícího stavu hlavní silnice a dopravních 
značek. Správa silnic naopak i nás vyzvala k 
odstranění několika nedostatků. V srpnu 2023 se 
zástupci Správy silnic setkali se starostou obce, 
aby projednali požadavky obou stran. Další kro-
ky v tomto ohledu provedeny nebyly. Obec se nyní 
musí spojit s odborníky a například zlegalizovat 
vítací tabuli u vjezdu z Fulneku do obce, odstranit 
některé další nedostatky atd. 

UDÁLO SE NA ÚŘADĚ
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VÝSLEDKY VOLBY PREZIDENTA ČR

Informovali jsme vás také ohledně komunikace s 
Lesy ČR, které spravují pozemky podél Děrenského 
potoka. 
V srpnu 2023 se zástupci Lesů ČR opět vydali do 
Kujav a zmapovali část koryta potoka pro údrž-
bu plánovanou na podzim 2023. Nemocných či 
poškozených stromů je zde nespočet. V průběhu to-
hoto roku nám již spadlo několik jasanů zasažených 
houbou, díky které uhnívají kořeny stromu. 
Dva z takových stromů spadly na zastávku na horní 
křižovatce. Střecha zastávky byla opravena díky 
pojistnému plnění. Bylo až překvapující, jakou tíhu 
zastávka unesla a nezbortila se. Více o této schůzce 
naleznete v článku uvnitř zpravodaje. 

Zástupci obce se na konci května setkali se zástup-
ci Českého svazu ochránců přírody Studénka, aby 
projednali různé možnosti výsadby stromů v Ku-
javách. Odborníci z ČSOP navrhli umístění výsadby 
aleje prvňáčků, kde budou v budoucnu sázet své 
stromy vždy noví prvňáčci místní školy. Při tomto 
setkání se také zrodil nápad na větší akci, a to ob-
novy staré polní cesty a výsadby aleje za kostelem. 
Zástupci ČSOP nás informovali, že jednou z nej-
lepších forem financování takovéto akce by mohl 
být grant Nadace Partnerství. 
Termín odevzdání žádosti byl velmi šibeniční, šance 
na úspěch byla navíc mizivá. Nadace totiž vybírá 
vždy pouze jeden projekt v rámci celé republiky. Na 
konci července však Nadace Partnerství oznámi-
la radostnou zprávu, že obec Kujavy vyhrála grant 
Alej svobody. Na základě toho se pak v červenci 
setkali společně zástupci naší obce, ČSOP Studén-
ka a Nadace Partnerství, aby prokonzultovali ce-
lou výsadbu 125 ks stromů. Tak velkou výsadbu 
obec dosud nerealizovala. Jelikož se jedná o velmi 
prospěšný projekt, navštíví nás v den výsadby také 
spousta významných 
osobností. 

V uplynulém období jsme uspořádali také množství 
kulturní akcí. Na Dni obce Kujavy jsme slavili 730 
let od založení a 25 let od osamostatnění obce. 
V červnu se uskutečnilo setkání kujavských žen 
v Remízku a v průběhu léta jsme také uspořádali 
celkem 4 promítání letního kina. Průměrná návštěv-
nost těchto promítání byla cca 40 diváků. Do našeho 
letního kina v průběhu celého léta zavítalo na 120 
filmových fanoušků. Kulturu vnímáme jako jednu 
ze ztěžejních oblastí. Přestože nás autorská práva 
ke všem filmům stála přes dvacet tisíc, nevybírali 
jsme vstupné. Proto děkujeme všem, kteří přispěli 
dobrovolným příspěvkem.

Na obecním úřadě se pracovalo mimo jiné také na 
zvyšování IT bezpečnosti. Hledala se různá řešení 

Víte, že do zpravodaje 
může přispívat každý z vás?

Jaké to kdysi bylo v Kujavách? Podělte se 
o své vzpomínky nebo vyprávění rodičů.
Nebo máte “básnické střevo”? Nabídněte 

nám svou autorskou liteárární tvorbu! 
Pouze inzerce je placená.

pro zálohování souborů, revidovaly se softwary v 
počítačích, nastavovaly se nové licence apod. Mimo 
tyto aktivity se úřad věnoval také spoustě admi-
nistrativě spojené s veřejnými zakázkami, novými 
internetovými stránkami a překlopením archivu 
úřední desky, erozí půdy v rámci červencových 
bouřek, velkým rozmachem žádostí o vyjádření ke 
stavbám nebo vodovodním přípojkám aj. 
Starosta obce se zúčastnil mnoha jednání ohled-
ně dotačních příležitostí naší obce, zúčastnil se 
seminářů na téma budoucnosti veřejné správy, 
zúčastnil se akce Den pole na zdejší výzkumné 
stanici aj. Také byl nominován jako jeden ze tří sta-
rostů z kraje do hodnotitelské komise Vesnice roku 
a dva dny hodnotil ty nejlepší obce v kraji. Vesnicí 
roku Moravskoslezského kraje byla zvolena Obec 
Hrádek, a to především díky své neuvěřitelné ak-
tivitě směrem k občanům. Hrádek může být pro 
všechny obce inspirací. 

V letošním roce byla naše obec podrobena také 
velkému množství kontrol. Některé z nich byly pro-
vedeny na základě udání, dokonce na Ministerstvo 
vnitra. Tak pracovníkům úřadu vzniká další admi-
nistrativní zátěž. Ministerstvo posuzovalo na 
základě udání postupy vedení obce a neshledalo 
zde žádný rozpor se zákonem. Také při dílčím přez-
koumání hospodaření ze strany Krajského úřa-
du nebyly zjištěny chyby ani nedostatky. Výsledky 
dalších kontrol nejsou k datu uzávěrky zpravoda-
je zatím k dispozici, zveřejníme je tedy v dalším 
zpravodaji.
Péči o obec zajišťují v letních měsících mimo naše 
stálé zaměstnance také dva brigádníci, kteří jsou 
velmi šikovní. Navzdory deštivému počasí se nám 
podařilo opravit všechny lavičky na fotbalovém 
hřišti (dokonce i ty, které už byly dlouho vyřazeny 
z provozu), opravit všechna stání pod kontejnery, 
kompletně uklidit celý kulturní dům nebo natřít 
zábradlí některých mostů, opravit dřevěné cedule 
v obci atd. Společně s TJ Sokol Kujavy odstranila 
obec bezpečnostní nedostatky na dětském hřišti. 

Michal Dresler



5       Zpravodaj obce Kujavy / 2023 / 3

Začátek akce nicméně provázely problémy. “Mysle-
li jsme si, že jsme problémy s elektřinou vyřešili po 
minulých letech, měli jsme k dispozici několik cen-
trál, ale i tak nás elektřina znovu zaskočila a stage 
se dlouho nepodařilo zprovoznit. Den obce jsme tak 
museli zahájit s centrálou v zádech,” Komentuje 
potíže s elektřinou starosta obce a dodává, že by celá 
akce ani nezačala, nebýt skvělé pomoci hasičů Libora 
Pavlíka, Radima Pavlíka a Jaromíra Mrázka.
Vzhledem ke zpětné vazbě hodnotíme Den obce jako 
velmi úspěšný. Můžete se o tom sami přesvědčit pros-
třednictvím fotogalerie na www.kujavy.cz.

V sobotu 24. 6. 2023 od 14:00 se na kujavském 
hřišti konaly oslavy výročí 25 let od založení a 
730 let od osamostatnění obce Kujavy. 
Akci zahájil starosta obce Ing. Michal Dresler 
svým proslovem, ve kterém zdůraznil samostat-
nost obce a vyjádřil přání, aby občané, spolky, 
organizace a vedení obce táhli za jeden provaz. 
Pouze tak je podle něj možné zajistit smysluplný 
rozvoj obce.
Celý Den obce byl pozitivně hodnocen. Míst-
ní škola a školka byly velmi oceňovány za své 
skvělé vystoupení. Hudební program odstar-
tovala populární kapela Hospodský bordel, která 
přilákala mnoho návštěvníků z širokého okolí. 
Opět skvělým zážitkem bylo také vystoupení CM 
Cérky. Pro děti byl připraven celodenní soutěžní 
program a divadelní představení, které se ukáza-
lo být skvělou zábavou i pro dospělé. Velkým 
překvapením byla kapela Endorfiny. Jejich hud-
ba a vlastní autorské písně zaznamenaly velký 
úspěch a jistě o nich ještě uslyšíme. Parket se 
však zcela zaplnil až při vystoupení kapely Kabát 
Revival Live, která předvedla energickou rock-
ovou show. Celý den zakončil DJ Tom Hanzl.
Pro návštěvníky byl také připraven bohatý do-
provodný program v podobě celodenní soutěže, 
skákacího hradu, nafukovacího fotbalu, ledové 
tříště, zdravotnického stanu Agel, o který byl 
překvapivě velký zájem a mnoha občerstvení. 

DEN OBCE KUJAVY SKLIDIL ÚSPĚCH
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LETNÍ KINA PŘILÁKALA PŘES 120 DIVÁKŮ

Kultura žije v Kujavách i po celou dobu letních 
prázdnin a jsme rádi, že ji oceňujete. Důkazem 
toho byly celkem čtyři promítání letního kina v Ku-
javách, které navštívilo přes 120 diváků. Průměrná 
návštěvnost každého filmového titulu byla cca 40 
osob. 
Promítání letního kina se do Kujav vrátilo po něko-
lika letech. Naposledy letní kino obec pořádala v 
roce 2020 a předtím snad už jen za totality. Proto 
také bylo první promítání po tak dlouhé době něčím 
výjimečným. V sobotu 8. července nás tedy navštívi-
li členové filmového štábu operety Klíč. Jednalo se 
především o herce z Moravského divadla Olomouc. 
Dozvěděli jsme se, co dělá režisér, jak potřebná je 
pozice skriptky, jak funguje catering při filmování a 
jiné zážitky z natáčení. Filmová opereta není urče-
na ke komerčnímu vysílání, a tak jsme měli štěstí, 
že jsme ji mohli jako jedni z mála zhlédnout a navíc  
u nás přivítat členy štábu. Jednalo se vlastně o 
druhou premiéru. 
Druhým filmovým titulem byla česká komedie Dě-
dictví aneb Kurvahošigutntág. Věřím, že filmové 
hlášky opakoval každý divák ještě alespoň celou 
cestu z kina domů. I přes nepřízeň počasí jsme v 
srpnu uvnitř mysliveckého sálu promítali film As-
terix a Obelix: Říše středu. Na tento snímek zamířili 
zejména ti nejmenší diváci. 
Letní kino v Kujavách uzavřelo fantasy Dungeons 
& Dragons: Čest zlodějů. I toto poslední promítání 
bylo trochu jiné. Předcházel mu hospodský kvíz, 
který pořádali hasiči a kterého se zúčastnilo šest 

skvělých týmů. Výherci kvízu se stal tým s názvem 
“Točený salám”, kterému patří gratulace. 
Chtěl bych mockrát poděkovat spolkům za zajištění 
občerstvení na všech čtyřech akcích. Červencová 
promítání si vzal na starosti Myslivecký spolek, 
srpnová zase obstaral SDH Kujavy. 
Velká poklona patří také všem dobrovolníkům. 
Mnoho z vás nám pomáhalo už při výběru aparatu-
ry a plátna. Díky aktivním občanům jsme za plátno 
a na zakázku vyrobenou konstrukci ušetřili zhru-
ba polovinu nákladů. Navíc máme bytelnou kon-
strukci, která vydrží snad navždy. Děkuji ale také 
všem, kteří se podíleli každou druhou sobotu na 
přípravách kina a večer zase na jeho uklízení. 

Těšíme se na další filmové léto!
Michal Dresler

Starosta založil neformální 
dobrovolnickou skupinu na Whatsappu. 

Chceš pomoci při aktivitách 
naší obce i ty? 

Ozvi se, přidáme tě do skupiny!
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Michal Dresler

NA DNI OBCE JSME PŘEDSTAVILI NÁVRH REVITALIZACE VEŘEJNÉHO 
PROSTRANSTVÍ POD KOSTELEM A PŘED ÚŘADEM

Na Dni obce Kujavy, který se konal 24. 6. 2023, jsme 
představili plánované projekty. Občané se tak mohli 
seznámit s tím, co pro ně obec chystá. Ne všechny 
projekty se však budou realizovat ihned, je nicméně 
důležité mít vše připraveno pro případnou dotaci. 

V rámci prezentace projektů nechyběla ani ar-
chitektonická studie na úpravu návsi, školní zah-
rady a vybudování parku pod kostelem. Těm, kteří 
neměli možnost se Dne obce zúčastnit, dáváme 
nyní možnost se s touto studií seznámit. Mnoho věcí 
se ve finální projektové dokumentaci ještě změní. 
Obrázek o celém prostranství si však můžete 
udělat už nyní. 

Na úpravu návsi a vybudování parku pod kostelem 
by měla být využita dotace z IROP. Dle našich in-
formací bude na tyto účely vypsána dotace MAS 
začátkem nového roku. Pak nejdříve až v roce 
2025. Je to šibeniční termín, ale snad to projektan-
ti zvládnou. Pokud ne, omluvte nás, pokusíme se o 
realizaci později. 
Co vlastně studie řeší? 
V parku pod kostelem se obnoví původní schody a 
chodník spojující lávku k moštárně s hřbitovem a 
kostelem. Do svahu bude umístěn nový amfiteátr 
pro různá vystoupení dětí nebo pro letní kina. Celý 
park má být řešen v přírodním stylu. Budou zde 
vysázeny nové stromy, keře a také květinová louka. 
Opravena má být také lávka přes Děrenský potok. 
Pro potřeby pořádání různých venkovních akcí zde 
bude k dispozici také elektřina a veřejné osvětlení. 

V podobném, tedy přírodním stylu, má být prove-
dena úprava návsi. Zde bohužel nemáme k dispozi
ci vizualizaci. Budou obnoveny chodníky z mlatu. 
Náves společně s novými lavičkami a spoustou 
nové zeleně vytvoří příjemné místo pro setkávání 
a odpočinek občanů. Projekt si také klade za cíl 
zvýšení bezpečnosti na návsi, a to oddělením hlavní 
silnice od parčíku prostřednictvím živého plotu. 

Na školní zahradu bude patrně uplatněna jiná do-
tace, a tak nebude tato část realizovaná zároveň 
s parkem a návsí. Na zahradě vznikne bylinkový a 
ovocný koutek, nové ohniště s lavičkami, nový herní 
prvek a hlavně nová venkovní učebna. Právě ven-
kovní učebny jsou nyní již standardem téměř všech 
základních škol. Věříme, že i tímto projektem se 
nám podaří posunout naši malou školičku zase o 
kus dál. 

Vizualizace venkovní učebny na zahradě ZŠ

Vizualizace “parku” pod kostelem
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OSLAVY VÝROČÍ OBCE 
OČIMA DĚTÍ
Děti základní a mateřské školy měly možnost se 
aktivně podílet na organizaci a průběhu výročních 
oslav naší obce. Návštěvníci mohli zhlédnout fo-
tografie z průběhu školního roku a podívat se na 
výtvarné práce dominant a kulturních budov v obci, 
které namalovaly děti. Žáci si během příprav výše 
zmíněných výtvarných prací připomněli a osvoji-
li symboly a dominantní stavby Kujav, stejně jako 
historické události obce. Při vstupu do areálu se 
mohli návštěvníci zastavit u stánku s výrobky dětí 
a udělat si radost ručně vyhotovenými dárečky. 
Děkujeme všem, kdo svou účastí i koupí výrobku 
podpořil další aktivity žáků.

Karin Rozsypalová

Z NAŠÍ ŠKOLY A ŠKOLKY

Pavlína Tvardková

AKADEMIE
Dne 15. 6. 2023 se v Kulturním domě uskutečnila akademie naší základní a mateřské školy. 
Rodiče a příbuzní tak mohli vidět talenty svých dětí a jejich spolužáků. Během hodiny a půl mohli diváci 
zhlédnout několik tanečních vystoupení, scénky, hry na hudební nástroje, přednesy a zpěv. Zlatým hřebem 
bylo dlouho nacvičované hudební vystoupení pohádky O šípkové Růžence, za které žáci základní školy 
sklidili velký úspěch. Krom toho byli předškoláci slavnostně pasováni na prvňáky a také jsme se dojemně 
rozloučili s páťáky. 

Těšíme se opět v novém školním roce a přejeme všem odcházejícím dětem a budoucím prvňákům mnoho 
úspěchů v další etapě jejich života. 
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Letošní výlet byl v duchu turistiky. Celá škola se 
vydala vlakem do Štramberku. Po příjezdu nás 
všechny čekala krásná procházka přes Bílou horu 
až k hradu Štramberk. Nejodvážnější děti vystoupaly 
na věž s vyhlídkou do okolí. Poté se pokračovalo na 
náměstí. Zde byl vytoužený rozchod a každý si mohl 
koupit nějakou drobnost na památku. Počasí nám 
vyšlo a už se těšíme, kam pojedeme příště.

Lenka Šimečková

ŠKOLNÍ VÝLET

Kromě krásných výrobků 
ke koupi děti ze školy 

a školky obohatily 
Den obce také svými 

tanečními vystoupeními, 
která měla velký úspěch.



Víte, že štrúdly na štrúdlobraní 
nejsou podmínkou vstupu na 
akci, ale příležitostí předvést 

svůj recept?
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Další akcí, na kterou chceme pozvat všechny obča-
ny, je zájezd na Vánoční trhy do Olomouce, který se 
uskuteční v sobotu 9. prosince. 
Vánoční trhy v Olomouci jsou jedny z nejkrásněj-
ších v republice. Přihlásit se můžete opět u členů 
rady spolku p. Šichorové, Vavrečkové, Návratové, 
Kleinové, Lyčkové či Tomečkové.

A naposled, bychom chtěli požádat hlavně členy 
spolku, aby se zúčastnili 4. listopadu akce obce – 
výsadba Aleje Svobody. 
Využili jsme nabídku obce a jeden strom bude 
označen tabulkou s názvem našeho spolku. Zároveň 
bychom chtěli členy požádat o pomoc se zajištěním 
drobného občerstvení, podrobnosti ještě dořešíme.

Danuše Glacová

ZE ŽIVOTA SPOLKŮ

Rok 2023 se přehoupl do druhé půli, a tak je dobré 
nejen se ohlédnout, ale také si říci, co nás do konce 
roku ještě čeká.

24. června 2023 proběhl Den obce a jsme rádi, že 
i náš spolek přispěl svou troškou k úspěchu celé 
akce. Zajistili jsme program na jednom stanovišti 
soutěže pro děti. Jen nás trochu mrzelo, že děti se 
do soutěže moc nehrnuly. Ale ty, co se zúčastnily, si 
to užily – jak je vidět i na fotografiích.

A teď už pohled do budoucnosti.
Náš spolek zve všechny občany Kujav na druhý 
ročník Kujavského štrúdlobraní, který se uskuteční 
v sobotu 23. září. 
K poslechu, dobré náladě a třeba i do tance bude 
opět hrát cimbálová muzika Odera. Zároveň by-
chom Vás chtěli opět požádat, abyste přinesli na 
ukázku nějaký svůj osvědčený štrúdl, ať už sladký 
nebo slaný. Jako loni se nejedná o soutěž, jen o pře-
hlídku kuchařského a cukrářského umění našich 
občanů. Myslíme, že loňská akce byla úspěšná a 
štrúdly všech druhů sklidily obrovský úspěch. 
Vstupné pro občany Kujav bude opět zdarma, pro 
ostatní bude dobrovolné. 
A ještě připomínáme, že vstup je i bez štrúdlu.

SENIOR KLUB
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JSDH Kujavy
Činnost jednotky květen - srpen 2023
V minulém období jsme vyjížděli celkem 4 x.

30. 5. 2023 jsme s naší Tatrou zajišťovali dodávku vody v Novém Jičíně na okresním kole požárního sportu.
14. 7. 2023 jsme byli povoláni ke spadlým stromům na most přes potok na křižovatce Fulnek – Bílovec.
25. 7. 2023 jsme prováděli čištění propusti pod místní komunikací a spláchnutí bláta z chodníku u školky 
po bouřce.
26. 7. 2023 jsme bohužel nevyjeli ke spadlému stromu přes cestu na výjezdu z Kujav směrem na Pustějov. 
Důvod: nepřišel ani jeden strojník.
30. 7. 2023 byl zatím náš poslední výjezd na nalomenou větev nad silnicí v lesíku směrem na Pohořílky. 

Baví vás pomáhat?
Hledáme nové členy nebo členky

jednotky SDH!
Výjezdy jsou ohodnoceny formou DPP.

TJ SOKOL Kujavy

Marek Gontkovič, Martin Dragoun

Dne 17.6. 2023 se konalo na místním hřišti TJ Sokol 
Kujavy sportovní odpoledne pro místní děti. Na pro-
gramu byly dovednostní soutěže pro děti, které byly 
ohodnoceny cenami a diplomy. Na akci bylo bohaté 
občerstvení. Dle názoru všech se odpoledne velmi 
vydařilo.
22. 7. 2023 se na místním hřišti také uskutečnil 
nohejbalový turnaji. I přes malou účast týmů (6) 
byla kvalita hry velmi vysoká. Vítězství si odneslo 
domácí trio Radek Svačina, Libor Návrat a Martin 
Blaheta.

Dále bychom Vás chtěli pozvat na všechny zápasy 
našich žáků.

25. 8.  16:30  Kujavy - Mošnov/Skotnice

30. 8.  16:30  Bartošovice - Kujavy

15. 9.  16:30  Pustějov/Hl.Životice - Kujavy

23. 9.  09:30  Studénka - Kujavy

29. 9.  16:30  Kujavy - Spálov

3. 10.  16:00  Bernartice - Kujavy

13. 10. 16:00  Kujavy - Bílovec

20. 10. 16:00  Suchdol - Kujavy

Miroslav Mrázek

Myslivecký spolek NIVA Kujavy
Myslivecký spolek Niva Kujavy pořádal v sobotu 19. 8. 2023 tradiční myslivecké hody v areálu u „Stovky“. 
Díky našim aktivním střelcům bylo z čeho vařit, a díky našim kuchařům bylo co nabídnout. 
Celá akce proběhla bez sebemenších komplikací. Počasí bylo opravdu výborné a vůně nabízených jídel 
se linula po celém širém kraji. Díky pečlivé přípravě se hody opravdu vydařily, a z našeho hlediska byli 
všichni spokojení. 
Děkujeme všem, kteří se na této akci podíleli a provoláváme „Myslivosti zdar“.

Veronika Kleinová
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JÓGA v denním životě
Kurz cvičení pro cvičební rok 2023/2024

Bolí Vás záda? Jste unaveni? Necítíte se dobře?
Zveme Vás do kurzu cvičení jógy, který se bude opět 
konat v sále kulturního domu v Kujavách. 
Kurz povede Vilém Laschober a Jarka Grosmanová.

Zaměření kurzu:
Kurz je určen pro všechny zájemce bez ohledu na 
věk. Muže i ženy. Naučíte se správně cvičit základní 
jógové asány, správně dýchat, seznámíte se s jed-
noduchými dechovými technikami a se základy re-
laxace tj. tělesně i psychicky se uvolnit.

Termín konání:
Kurz začne první lekcí v 
úterý 5. 9. 2023 v 17.00 
a další lekce budou vždy každé úterý až do konce 
června 2024.

Co potřebujete?
Dobrou náladu, volný oděv, karimatku na cvičení 
a deku na přikrytí.
Informace a přihlášky na tel. čísle: 737 238 822

V sobotu 21. 10. 2022 se od 8:00 do 10:30 bude u 
Moštárny (na návsi) konat letošní druhý svoz 
velkoobjemového odpadu. I tentokrát vás prosím o 
dodržovaní stanoveného času. Svozová společnost 
bude muset v uvedený čas ihned odjet do jiné obce. 
Po zkušenostech z jarního svozu vás prosím o 
shovívavost k ostatním občanům. Kapacita svo-
zového dne je adekvátní k počtu poplatníků, a tak 
pokud budete svážet odpad také od svých známých, 
můžete způsobit kolaps. Při jarním svozu jsem 
společně se zaměstnanci obce a dalšími občany 
pomáhal při vyklízení přeplněných vozíků. Nebýt 
naší pomoci, tak se na mnoho z vás ani nedostane. 
Zatímco při jarním svozu v roce 2022 bylo vybráno 
okolo 6 tun objemného odpadu, letos na jaře tomu 
bylo přes 22 tun. Věřím, že většina z vás tedy již své 
domovy uklidila a při nadcházejícím svozu to bude 
klidnější. V jiném případě totiž hrozí, že překročíme 
množství odpadu, které ukládáme za skládku za 

nižší poplatek a naše ukládka tím bude dražší. 
Již nyní obec doplácí na odpady každoročně cca 
160 tis. Kč. Poplatek za odpad je tedy neadekvátní 
nákladům, které obec s odpady má. 
Tento svoz je z části financován z poplatků za 
odpad našich občanů. Z tohoto důvodu budou moci 
odpad odevzdat pouze občané naší obce, kteří 
se prokážou platným dokladem totožnosti nebo 
výpisem z katastru nemovitostí. Do objemného 
odpadu patří pouze objemný odpad z domácnosti, 
například koberce, starý nábytek, linolea, gauče 
apod. Přistaveny budou také nádoby na nebezpečný 
odpad (barvy, oleje apod.), na elektrospotřebiče 
(pouze na elektřinu). Z důvodu změny zákona nesmí 
společnost OZO Ostrava převzít pneumatiky. 
Při svozu nebudou přijímány také plynové 
spotřebiče, kotle, stavební materiál, sklo nebo 
velké kovové předměty. 

Michal Dresler

PODZIMNÍ SVOZ VELKOOBJEMOVÉHO ODPADU

Nestíháte nebo neslyšíte rozhlas? Stáhnětě si Českou obec!
Spolehlivým zdrojem informací v naší obci je mobilní aplikace 
Česká obec, která je alternativou klasického rozhlasu. 
Najdete zde informace o chystaných akcích, přepsaná hlášení 
rozhlasu, ale také například různé výzvy.

Stačí si do svého mobilního telefonu z Google Play nebo App 
Store stáhnout aplikaci ČESKÁ OBEC. Následně spustíte aplikaci 
a v pravém horním rohu kliknete na ikonu dvou panelových domů, 
následně ikonu plus v pravém dolním rohu, zadáte “Kujavy” a klik-
nete na ikonu plus u názvu obce. 

ZE ŽIVOTA OBCE
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Michal Dresler

ÚDRŽBA DŘEVIN U POTOKA a výzva ke správnému 
chování v blízkosti toku.
Ve středu 9. 8. 2023 jsme se sešli se zástupci stát-
ního podniku Lesy ČR, s. p. – Správa toků – oblast 
povodí Odry, abychom navázali na předchozí jed-
nání ohledně údržby dřevin a kontroly stavu koryta 
a pozemků podél Děrenského potoka. Správcem 
tohoto toku jsou totiž Lesy ČR. Údržba břehových 
porostů v obci na pozemcích ČR-LČR, s. p., 
s druhem pozemku vodní plocha, bude probíhat 
pravděpodobně v mimovegetačním období r. 2023-
2024. 
Bylo zjištěno, že je poškozeno také mnoho 
stromů v blízkosti Děrenského potoka na pozem-
cích soukromých vlastníků, a bude tak nutné je-
jich pokácení. Vlastníkem stromů je vždy vlastník 
pozemku, na kterém strom roste. Občané, kteří 
vlastní suché, silně prosychající nebo napadené 
stromy, mohou požádat na Obecním úřadě o po-
volení ke kácení (formulář je k dispozici na inter-
netových stránkách nebo přímo na OÚ). Přestože 
by vlastníkům vznikly náklady spojené s kácením, 
doporučujeme k tomuto kroku přistoupit. Za škody, 
které strom způsobí, odpovídá vždy majitel daného 
stromu. 
Poškozené stromy, rostoucí na pozemku obce 
budou řešeny v průběhu příštího roku. 
Při prohlídce vodního toku jsme narazili na několik 
míst, kde dochází k porušování zákona o odpadech 
a zákona o vodách. V korytě nebo za břehovou čárou 
byly zjištěny skládky odpadů (např. plast, stavební, 
bio), které patří do kontejnerů rozmístěných v obci. 

Stavební odpad je možno uložit například na sklád-
ku ASOMPO v Životicích u Nového Jičína. 
Dále byly zjištěny nepovolené stavby (např. hráze, 
stěny apod.). Dle zkušeností může být toto prob-
lémem zejména při přívalových deštích nebo 
záplavách. 

Veškeré stavby nebo úpravy, kterými bude dotčen 
vodní tok, případně manipulační pruh podél toku, 
musí být projekčně zpracovány a předkládány 
správci toku k projednání a vyjádření. Podél vod-
ního toku do vzdálenosti 6 m podél horních bře-
hových čar je nutno ponechat nezastavěný manip-
ulační přístupový pruh.

Michal Dresler

Cvičení je po prázdninách zpátky!
Po zasloužené letní pauze budeme opět zlepšovat 
kondici a formovat postavy. Není důvod se bát, přijít 
může každý. Cvičení je vhodné i pro úplné začátečníky 
(věk není žádná překážka).

První cvičení je naplánováno na 
čtvrtek 21. 9. 2023 od 17:00
v sále Kulturního domu.

Potřebuješ jenom pití, sportovní obuv + oděv 
a chuť se hýbat!

Těším se, Kuba 
731 884 401

Kujavský KRUHOVÝ TRÉNINK
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NA KUS ŘEČI s vámi..
V kontextu plánované výsadby aleje nás na-
padlo zeptat se na názor člověka znalého míst-
ní krajiny, ale i zdejšího zemědělce, pana 
Ing. Jaromíra HERYÁNA. Jsme tedy moc rádi, 
že si našel čas na  povídání na toto téma.

Začněme krátce o Vás, pocházíte přímo z Kujav?
Do Kujav jsem se přistěhoval v r.1996. Narodil jsem 
se v sousední vesnici Hladké Životice. Od dětských 
let mi byla rodiči vštěpována láska k přírodě. Pa-
matuji si ještě chlév a chovaný dobytek v období 
soukromého hospodaření mých rodičů a prarodičů. 
Také období kolektivizace, které nebylo vždy ve 
shodě s vlastníky půdy.

K zemědělství jste tedy měl blízko odmalička, vydal 
jste se tímto směrem i v rámci studií?
Ano. Bylo pro mě přirozené, že jsem si vybral 
studium na Zemědělské technické škole a pozdě-
ji na Vysoké škole zemědělské v Brně. Po absol-
vování základní vojenské služby jsem nastoupil do 
místního JZD v Hladkých Životicích na tehdejší roz-
víjející se odvětví-výživu a ochranu rostlin a agro-
biokontrolu.

Co si máme představit pod pojmem agrobiokontro-
la?
Bylo to odvětví rostlinné výroby v tehdejších JZD. 
Sledovali jsme vývojové fáze a druhové složení 
plevelů, totéž u škodlivého hmyzu. Zpracovávaly se 
i pícninářské programy, tj. výpočet bilance krmiv a 
kvality konzervované píce v návaznosti na rozbory 
obsahu živin pro potřebu dostatečného zásobení 
chovaného dobytka. V této době v našem okrese 
pěstované obiloviny přesahovaly 50% zastoupení v 
osevním sledu, tj. část obilovin se sela po sobě, což 
bylo proti odborným zásadám střídání plodin. To, že 
jsme se stali soběstačnými ve výrobě potravin, a 
dokonce jsme byli vývozci, bylo však vykoupeno
těmito negativními dopady: náhradní látky coby 
krmivo pro zvířata zatěžovalo zažívací trakt do-
bytka nadměrným množstvím kyselé siláže s ne-
blahými následky, technické močoviny jako zdroje 
dusíkatých látek. Ale vše mělo svůj čas i opodstat-
nění. Jen jsme jaksi zapomněli to v době nadbytku 
vracet přírodě zpátky.

V poslední době se často mluví o změnách v kra-
jině a potřebě ochrany klimatu. Bohužel mám často 
dojem, že jsou tyto debaty vedeny zbytečně kon-

frontačně. Mám pocit, že mladší generace vyčítá 
té starší necitlivý přístup k přírodě, a že ta starší 
nechápe obavy mladých z budoucnosti. Mnohdy 
dochází k nedorozumění samozřejmě i generacemi 
napříč, zkrátka jako tomu bývá u všech společen-
sky třaskavých témat, končívá to černobílými 
závěry bez konstruktivních řešení. I v rámci kam-
paně ohledně nové aleje se objevily hlasy spojující 
dnešní stav trpící krajiny, např. neschopnost za-
držovat vodu a poskytovat zázemí širšímu spektru 
rostlinných i živočišných druhů, právě s obdobím 
kolektivizace. Aby tyto debaty nekončily ve zjed-
nodušujících obviněních, mohl byste nám to prosím 
zasadit do nějakých historických souvislostí?
Ano, bohužel je to tak. Dnes se dávné období lehce
odsoudí, protože je dostatek zdrojů pro obživu oby-
vatel, a vše tak vyznívá v neprospěch dřívějších
činností. My starší víme, že tomu tak není. Kro-
mě politických cílů vyvstávajících z nového 
poválečného uspořádání světa se také projevoval 
tlak průmyslové revoluce. Již koncem 18. století 
byly konány pokusy s hnojivy a se šlechtěním do-
bytka na kunínském zámku. Šlechta budovala pivo-
vary, lihovary a panské dvory, byly prováděny první 
meliorace pozemků. Rozvíjel se především hutní a 
slévárenský průmysl celého Ostravska, v okolí také 
textilní průmysl. Jen politicky se směry budování 
poválečné společnosti rozštěpily.

Můžete vysvětlit pojem meliorace pozemků?
V Kujavách jsou půdy jílovitohlinité, illimerizované, 
tzn. slévavé. Tyto půdy byly již v dávných dobách 
z větší části odvodněny kamenným potrubím, tzv. 

Nově vám ve zpravodaji nabízíme
zajímavé rozhovory!
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melioracemi. Tehdy byl problém úplně opačný 
dnešnímu. Dnes se snažíme vodu zadržet.

Takže kolektivizace měla tenkrát za cíl zabezpečit 
dostatek obživy a zdrojů pro lid mimo města?
Ano, a nejen to. Hlavním úkolem tehdejšího vývo-
je zemědělství bylo zajistit soběstačnost v potra-
vinách a zajistit obyvatelům vesnic důstojné pla-
tové podmínky, a tím i životní úroveň srovnatelnou s 
obyvateli průmyslových měst. Toto se také podařilo.

To tedy obnášelo zefektivnění zemědělské výroby, 
co to znamenalo konkrétně?
Zvyšování úrovně zemědělské výroby se dělo 
skokově tak, jak byly zaváděny intenzifikační 
prvky do výroby. Hlavní podíl mělo šlechtění 
odrůd, úroveň mechanizace a zavádění chemie a 
odborných analýz. Jedním z těchto prvků bylo i zce-
lování jednotlivých honů do větších bloků. Umožnilo 
to využít výkonnější stroje, využít okrajového efektu 
při používání insekticidů, docházelo ke koncentraci 
objektů živočišné výroby.

Jak tyto procesy dopadaly konkrétně na místní kra-
jinu?
Když se podíváme na přírodu v Kujavách v tom 
původním slova smyslu, je nutno konstatovat, že to 
nevypadá příliš dobře.
Období druhé poloviny osmdesátých let 20. sto-
letí bylo charakterizováno tvorbou ekonomických 
celků. Vzniklo JZD NIVA se sídlem v Hladkých Život-
icích. JZD Kujavy, které se již v roce 1958 sloučily s 
Pohořílkami. Od 1. 1. 1974 EC NIVA Hladké Životice 
hospodaří společně na asi 2800 ha zemědělské 
půdy. Zahrnuje obce Jílovec, Kujavy, Pohořílky, Sta-
chovice a Hladké Životice.
Tento způsob výroby však z dnešního pohledu 
přináší také mnoho negativního. Je čas některé 
chyby napravit. 
Předně počátkem osmdesátých let minulého století 
došlo ke změně rázu krajiny. Zcelování do větších 
bloků bylo provádění tzv. rekultivací. Jednalo se 
o rozorání mezí, zarovnávání terénních vln a za-
vážením úvozů. 
Sloužilo to k zvětšení použitelné plochy půdy pro 
výrobu, ale následkem velkoplošného pěstování 
některých řádkových kultur docházelo k silné erozi 
půdy, vyššímu výskytu infekcí, škůdců a chorob. 
To bylo řešeno intenzivnějším využití chemických 
postřiků a jiných opatření. 

Tyto faktory měly negativní vliv na pestrost 
druhového zastoupení rostlin a živočichů v krajině. 
Postupně docházelo k úplnému či částečnému 
vymizení některých druhů.

V rámci zpravodaje píšete o historii Kujav, jak zde 
vypadala zemědělská činnost ještě před zmiňova-
nou kolektivizací?
Část ploch, zvláště za statky, byla určená k pasení 
dobytka a přípravy píce na zimu. Nezbytné byly také 
zahrady s ovocnými stromy, neboť obyvatelé vesnic 
žili samozásobitelským způsobem a utržené peníze 
za prodej masa, mléka a vajec, také přebytků obi-
lovin a ostatních pěstovaných plodin, sloužily k ná-
kupu mladých zvířat k plemenitbě, nákupu strojů a 
nářadí, ale i běžných předmětů každodenního živo-
ta. Lidé žili v symbióze se zemědělskou krajinou a 
žili velmi skromně.
Nahlédněme však do starých zápisů, jak to bylo 
dříve. Kujavy po většinu existence vždy patřily k 
fulneckému panství. Toto území častými válkami 
přišlo téměř zcela o původní obyvatelstvo. 
Nacházely se zde husté hvozdy pralesa nazývaného 
Střelná, který se táhl od jihu až do dalekých krajů 
v Polsku. Část území byla bažinatá a velmi řídce o-
sídlena lovci, sběrači medu a rybáři. Území protína-
la důležitá kupecká stezka, tzv. Jantarová cesta, po 
níž plynul tovar od Baltu ke Středozemnímu moři. O 
obsazení území tohoto kraje se postaral starobylý
rod pánů z Lichtenburka, který zde pozval cizí 
osadníky z německých zemí a dal jim určité výhody. 
České obyvatelstvo žilo pod českým právem, 
které platilo ještě z dob primoniálního panství, 
kdy veškerý majetek, včetně půdy, patřil jednomu 
panovníkovi, králi. 
Neustálé války a spory o území způsobily, že se král 
čím dál více zadlužoval a šlechta, která za posky-
tování peněz získávala u dvora mnohé „úřady“, čím 
dál více bohatla. Nakonec byl král nucen rozdávat 
i svůj majetek. Pozdější ústupky chudému oby-
vatelstvu, jako omezení povinnosti robotovat na 
panském a jiné formy nevolnictví, byly omezovány 
a postupně i zrušeny. Šlechta však měla stále do-
statečný kapitál na to, aby ovládala veškeré dění ve 
společnosti i podstatné držení výrobních prostřed-
ků, včetně půdy. 
Za tzv. průmyslové revoluce poč. 18. století se vývoj 
obyvatel měst a vesnic začal znatelně lišit. Válečná 
doba vedla k rozvoji hutí, sléváren a budování nových 
uhelných dolů, což poznamenalo život obyvatel 
Ostravska. Na Fulnecku, Odersku a Novojičínsku 
převažoval průmysl textilní. Plátno vhodné pro šití 
uniforem bylo dobrým byznysem až ve vzdálených 
končinách Egejského moře. Při možnosti získání 
půdy vesnickým obyvatelstvem byla rozhodující 
kolonizace území Oldřichem z Lichtenburka, ma-
jitelem fulneckého hradu. Fojt, hlavní postava sku-
piny příchozích osadníků, získal tzv. dědičný lán. 
Část plochy, která mu a jeho nástupcům již dědičně 
patřila. Ostatní se museli vyplatit.
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Tehdejší lán byl asi 24ha. Tato skupina osad-
níků získala speciální právo, tzv. hlubčické, které 
poskytovalo mnohé úlevy oproti již zmiňovanému 
právu českému a bylo také z velké části důvodem 
k pozdějšímu poněmčování českého obyvatelstva. 
První úřední záznamy o obyvatelích Kujav jsou z 
období po Bílé Hoře. Vyskytují se zde jména jako 
fojt Liebischer, Barwig, Freissler. V kujavské kro-
nice Gedenkbuch jsou uváděni jednotliví držitelé 
půdy podle jednotlivých domovních čísel. Údaje 
jsou nesmírně zajímavé, neboť je zde vypsán počet 
obyvatel statku se zřetelem na majitele a jeho děti, 
staré rodiče, ale také na děvečky a pacholky a oso-
by žijící na těchto statcích v nájmu. Součástí těchto 
spisů je druhové a početní zastoupení chovaných 
zvířat. 

Jen pro vaši představu: 
v předválečné době, tedy kolem roku 1935, bylo v 
obci 21 sedláků s výměrou půdy větší než 20ha. 
Průměr činil 25,86ha. Vlastníků půdy od 10 do 20ha 
bylo rovněž 21 s průměrnou velikostí 17,81ha. Drob-
ných vlastníků od 1 do 10ha jsem napočítal 36. Jed-
nalo se vždy o vyměnkáře, domkaře a bezzemky, 
kteří plochu využívali na chov koz, v lepším případě 
jedné krávy. Většinou se jednalo o řemeslníky nebo 
přestárlé lidi. Následky druhé světové války byly pro 
Kujavy katastrofální, mnohé domy byly poškozeny 
nebo zcela vyhořely. Protože se jednalo o obec, kde 
českých občanů bylo jen několik, většina německy 
mluvících občanů Kujav byla vystěhována. Na je-
jich statky nastoupili formou přídělových listin čeští 
obyvatelé z různých krajů, především z Valašs-
ka, ale i mnoho Volyňských Čechů, kteří zde přišli 
v době války jako účastníci bojů v tzv. Svobodové 
armádě. Mnozí z nových osadníků se pokoušeli o 
hospodaření poprvé a vytvořené státní orgány fun-
govaly v různé míře jako jejich poradci.
Po vzoru vývoje tehdejšího SSSR bylo potírá-
no soukromé vlastnictví ve prospěch vlastnictví 
družstevního. A tak se dostáváme zpět k otázce 
JZD, kterému však předcházelo vytvoření tzv. Stroj-
ního družstva, které umožnilo dobrovolné spojení 
několika zemědělců. Těm byla poskytnuta finanční 
půjčka na zakoupení důležitých strojů (tady se jed-
nalo o nákup 4ks mlátiček). Hromadná kolektiv-
izace již nebyla tak nevinná, docházelo k tlakům a 
přesvědčovacím akcím, mnohdy i k žalářování za 
odmítnutí vstupu do JZD. Hromadné ustájení dobyt-
ka, hlavně koní- to byl jedním z hlavních faktorů, 
kvůli kterým sedláci s kolektivizací nesouhlasili. 
Kůň pro ně tenkrát byl to, co je dnes pro farmáře 
vlastní traktor. Předsedou nově vzniklého JZD v 
Kujavách se stal Josef Knebel. 

Jak to vypadalo po revoluci?
V roce 1989 došlo k rozpuštění JZD. Původním 
vlastníkům půdy bylo umožněno ujmout se svých 
práv a mít možnost soukromě hospodařit, nebo 
třeba formou prodeje či pronájmů toto hospodaření 
umožnit druhým. Nových hospodařících subjektů 
zde však vzniklo jen několik. Hospodaření zahájila 
rodina Miroslava Štekla, rodina Zdeňka Vorlického 
mladšího a také má rodina. Větší část pozemků 
zůstává v pachtu nebo ve vlastnictví obce.
Toto je můj pohled na hospodaření s půdou po-
dle dostupných písemných pramenů, ale také po-
dle mých vzpomínek, protože jsem se narodil v 
roce 1950 a ve vzpomínkách mi utkvěly i některé 
okamžiky našeho rodinného hospodaření těsně 
po válce, včetně probíhající kolektivizace. Pozdější 
dění jsem již zažíval jako agronom JZD a pozděj-
ší vedoucí a následně po revoluci 1989 majitel 
Zemědělské zkušební stanice v Kujavách.

Děkuji za vyčerpávající odpověď. Když jste nám 
takto nastínil historii a vysvětlil důvody současného 
stavu krajiny, máte pro nás i nějaké dobré zprávy, 
vidíte nějakou naději?
Ano. Pravidelně kujavskou krajinu navštěvuji, a i 
formou světelného lapače získávám důležitá data 
o vývoji biodiverzity. Mám k dispozici kroniky obce, 
zápisy ze schůzí od založení JZD Kujavy a odbor-
nou literaturu. Lze si tak udělat představu o tom, co 
bylo v tehdejších podmínkách nutné a hlavně, co s 
tím tedy dnes.
Z okolních obcí mají Kujavy největší procen-
to zornění půdy. Podobná obec Hladké Životice je 
přece jen pod vlivem Poodří, odkud i dovnitř katast-
ru pronikají prvky bionomicky cenné přírodní oblas-
ti smíšených lesů a nivních luk. Podobně se tak děje 
i od západu katastru, kde z oblasti rozmanitého 
území obce Stachovice podobně tyto prvky proni-
kají. 
Letecké snímky postupně se vytvářející lokality se zřetelem 
k vytváření a obnovy přírodních prvků. Obec Kujavy, dům č.48

V současné době je zde budován 
„suchý polder“, který se osvědčil 

při přívalové vlně dešťů s kroupami 
dne 24.7.2023, kdy zadržel příval 
vody z pole. Jeho hlavní funkcí je 
však jímat vodu, aby neodcházela 
z dané lokality, podle programu 

„Zadržení vody v krajině“.
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Co si mám představit pod pojmem světelný lapač, 
co to je a jak to funguje?
Je to nástroj monitoringu hmyzu. Na z dálky vidi-
telném místě máme umístěné kovové zařízení 
sestávající z kruhové stříšky, chránící silný světel-
ný zdroj před deštěm. Pod světelným zdrojem je 
trychtýř a pod ním 3l okurková láhev s papírovou 
drtí napuštěnou každodenně malým množstvím 
chloroformu. 

Můžete se s námi podělit o výsledky pozorování 
místní populace hmyzu?
Za asi 7 let jsme určili více než 500 druhů nočních 
motýlů. Kromě druhového určení lze vysledovat 
vlny výskytu, tj. kolik generací za rok který druh má. 
Jeho invazní výskyt v některých letech, vzácnost 
v dané lokalitě. Objevují se druhy vázané na vodu, 
nepůvodní rostliny (lekníny, konifery, lišejníky), 
druhy posunující se vlivem oteplování na sever. 
Bionomicky cenný prvek je zde třeba nosorožík 
kapucínek. Brouky sleduji od dětských let, ale no-
sorožíka jsem zachytil až letos. Dále také vzácněj-
šího, ale u nás dosti častého vodomila černého, 
nebo podobně tesaříka piluna.

V minulém vydání zpravodaje jste zmínil přítom-
nost vzácného druhu v okolí školy, árónu východ-
ního, lze jeho přítomnost číst jako pronikání těchto 
pozitivních prvků do místní krajiny?
Svým způsobem. Původní rostlinné prvky jsou 
soustředěny do pobřežních porostů Děrenského 
potoka. Zde se vyskytuje poměrně pestrá paleta 
bylin i stromoví a je zde šance tento stav udržet. 
Vyskytují se zde i vzácnější druhy rostlin jako např. 
prvosenka vyšší, brčál menší, bradáček vejčitý, 
zmíněný árón východní a snad ještě i lýkovec jedo-
vatý. Ojediněle klokoč zpeřený.

Jen okolí potoka? Jiná místa s potenciálem se ne-
najdou?
Najdou. Zatím nadějnou se jeví lokalita staré 
vytěžené pískovny „Za Šimečkou“. Jedná se o 
bývalou morénu severského pevninského ledovce, 
kde ještě dnes lze vzácně najít červené valounky 
švédské žuly, tzv. rapaskivi.
Rybník „Za Pospíšilem“ zatím nepřinesl hmatatelný 
výskyt významného krajinného obohacení a pláno-
vaná větší zástavba tomu bude bránit.
Zajímavá lokalita může být soukromý rybník 
na východě obce, kde má majitel snahu oboha-
tit a udržet prvky původních rostlin, které se v 
této oblasti vyskytují, ovšem zároveň využívá i 
dovezených nepůvodních rostlin.
Podobně působí i změna chování obyvatel. Dřívěj-
ší zahrady s ovocnými stromy ustupují zájmovým 
plochám. Skalky, jezírka, bazény, různé pergoly a 
květinová rabata přinášejí sebou výskyt hmyzu, 
který se mi zachytí ve světelném lapači: létající 
hmyz vázán na vodní rostliny, konifery, mechy 
a lišejníky.
I tyto prvky rozšiřují pestrost rostlinného i 
živočišného genofondu. Stále zde však platí vysoké 
procento zornění. 

V současné době je zde budován 
„suchý polder“, který se osvědčil 

při přívalové vlně dešťů s kroupami 
dne 24.7.2023, kdy zadržel příval 
vody z pole. Jeho hlavní funkcí je 
však jímat vodu, aby neodcházela 
z dané lokality, podle programu 

„Zadržení vody v krajině“.



18       Zpravodaj obce Kujavy / 2023 / 3

V posledních letech byla ze strany orgánů řízených 
Ministerstvem zemědělství v rámci udržení vody 
v přírodě snaha o rozčlenění větších, a zvláště 
svažitých pozemků do menších částí, vytvářet za-
sakovací pásy, které by bránily erozi půdy, zásah i 
do struktury pěstovaných plodin, ochrana vodotečí 
před kontaminací pesticidy. Ne vždy je to respek-
továno. Vidíme to hlavně po přívalových deštích. 
Voda i se zeminou odtéká z krajiny pryč.

Ano, toho jsme byli bohužel svědky nedávno. Bude 
třeba se tím asi začít více zabývat. Můžete vysvětlit 
pojem květinová rabata?
Květinová rabata jsou různé nádoby před domy s 
osazením třeba letničkami, např. liliemi, na lilijích 
škodí některé druhy brouků chřestovníčků. Nejsou 
lilie, nejsou chřestovníčci.

Co tedy říkáte na alej, která obnoví starou polní 
cestu za kostelem?
Záměr vysázet alej je mi sympatický. Vidím z okna, 
kolik občanů se přichází k soukromému rybníku s 
dětmi nebo psy projít a vyventilovat celodenní sta-
rost. Lidé si jistě brzy zvyknou i na nově vytvořenou 
odpočinkovou zónu poblíž kostela. 
Měl by to ale být především vklad pro přírodu, a 
proto by se nemělo zapomenout na několik zásad, 
aby to fungovalo. Podle mého soudu by na dané 
ploše měly být zastoupeny i keře. 
Zajímavá je myšlenka zamýšlených hrušní, a to z 
následujícího důvodu: 
Zima v roce 1928-29, při níž teploty klesly až na 
-42°C, způsobila v Kujavách vymrznutí veškerých 
ořešáků, třešní a také mnoha jabloní. Kronika uvádí, 
že byl nedostatek ovoce, a to přes dotaci státu 
přispívajícího na obnovu ovocných dřevin v obci. 
Domnívám se, že k celkové obnově ovocných dřevin 
již nikdy nedošlo. 
A proto se mi velmi líbí záměr s výsadbou hrušní, 
které v naší moravské dendrologii jsou poněkud 
zapomenutým ovocem.
Nicméně také je třeba mít na zřeteli, že nově vyt-
vořený krajinný prvek je již dosti rozsáhlý a bude se 
zde soustřeďovat zvěř. 
Měl by tedy být propojen s ostatními prvky, jako je 
např. meliorační kanál vedoucí z Pohořílek směrem 
k Pustějovu, aby se tato plocha nestala rezer-
voárem pro predátory, aby byla umožněna migrace 
živočichů. 
A za poslední, alej bude vyžadovat každoroční 
údržbu. 
Uzavírám své vyjádření přáním, aby se tento záměr 
podařil a fungoval. Pro lidi i pro přírodu to určitě 
svůj význam mít bude, nápad s vlastněním stromů 
je skvělý. 

Jedná se také o pozemky ve vlastnictví obce, nik-
do tak nepocítí újmu, obec si sama rozhodne, jaký 
způsob hospodaření na těchto pozemcích zvolí.

Děkujeme za Vaše vyjádření a připomínky. Projekt 
je koordinován ve spolupráci s Českým svazem 
ochránců přírody Studénka, ale také s dendrology z 
brněnské Masarykovy univerzity. Musí také v rámci
podmínek Nadace Partnerství splňovat zásady 
dlouhodobé udržitelnosti. Věříme proto, že sklad-
ba stromů je volena uvážlivě. Alej propojí kostel s 
pěšinou podél Pustějovského potoka, takže mig-
race zvěře by neměla být problém, budou zde 
umístěna bidýlka, která by měla dravcům pomoci 
při redukci hrabošů. 
Ohledně další výsadby keřů jednáme, byla v původ-
ním záměru, ale každý program má své podmínky, 
které je třeba respektovat. Chceme však z aleje 
v budoucnu vytvořit kompaktní celek s více patry, 
tedy i keřovými a bylinnými, aby alej efektivněji fun-
govala nejen jako odpočinková zóna pro občany, ale 
také jako větrolam, který zmírní erozi půdy, pod-
poří schopnost půdy zadržet vodu, což v důsledku 
přispěje k ochraně majetku obyvatel.
Závlahu pomohou zajistit hasiči, ale snažíme se vy-
myslet i další možnosti, které by navazovaly na poli-
tiku zodpovědného a ekonomického hospodaření s 
dešťovou vodou. Dodám ještě, že jsme samozřejmě 
mysleli i na místní zemědělce, v rámci aleje bude 
ponechán průjezd pro jejich techniku.

Napadá mě, že k údržbě a rozvoji vlastně může 
přispět každý. Lidé při vycházce mohou posbírat 
dozrávající semínka rostlin na mezích, dají si je 
do sáčku a při příští procházce kujavskou alejí je 
roztrousí, něco se vždycky uchytí, a tak pomalu se 
tento biotop začne intenzivněji oživovat. Na závěr 
mám ještě motto: nebojte se dát své jméno nějaké 
hrušni či dubu. Bude to pěkný otisk Vaší osobnosti. 
Když o sad bude pečováno, budete tam svou duší 
neustále…

Martina Bruštíková Špidlová
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Martina Bruštíková Špidlová

Na krajině v okolí naší obce jsou dodnes patrné 
jisté neduhy z minulosti. 
Dlouhé a široké lány namísto malých políček, 
chemické látky a dřívější zemědělské praktiky 
poškodily půdu, zoraly se cesty a meze, pokácelo 
nebo poškodilo se stromořadí…

Obnova polí, kopců a potoků je náročný proces. 
Vysazení aleje, která se skládá z 97 hrušní a 28 
dubů, je snahou o uzdravení a symbolický návrat 
svobody. 
Tato alej obnoví zaniklou polní cestu, která spojo-
vala kostel s pěšinou podél Pustějovského potoka. 
Rozdělení polí na menší celky poskytne útočiště 
našim obyvatelům, jak lidem, tak zvířatům.
Svobodu daného místa navíc podtrhují události, 
které se zde koncem druhé světové války udály. 
Právě poblíž kostela probíhaly největší boje v rámci 
osvobozování obce. 
Alej svobody v Kujavách tedy spojuje svobodu 
přírodní, ale také historickou.

Na tomto projektu se podílejí společně Obec Ku-
javy, Nadace Partnerství, spolek ČSOP Studénka 
a farnost Kujavy. Alej svobody je již tradiční akcí 
Nadace Partnerství a její iniciativy Sázíme budouc-
nost, kdy se společně s veřejností i partnery sází 
stromy jako symbol svobody. 

BUDEME SÁZET ALEJ SVOBODY - přidejte se!

VYPLŇ DOTAZNÍK ONLINE
https://forms.gle/YDFqCsL8nhAWZrJ49

V minulosti byla Alej svobody věnovaná výročí re-
publiky, politickým vězňům pracujícím v uranových 
dolech či obětem železné opony. V loňském roce 
byla vysazena Alej sira Nicholase Wintona v 
Račiněvsi a výsadby se zúčastnil i jeho syn.
Pro realizaci tohoto projektu je vybrána každoročně 
pouze jedna obec v republice. 

Přijměte  tedy naše pozvání a zasaďte si svůj strom 
v sobotu 4. listopadu na obnovené polní cestě za 
kostelem sv. Michala. 
Tato akce proběhne za každého počasí, uvítáme zde 
vzácné hosty, spojíme své síly pro dobrou věc, alej 
bude také symbolicky vysvěcena. Na každého, kdo 
si zaregistruje strom k výsadbě a bude mít zájem, 
bude čekat břidlicová cedulka s vašim jménem, 
která se připevní k vašemu osobnímu stromu. Tak 
neváhejte, my se na vás těšíme a pár stromů ještě 
zbývá. 

Registrovat se stále můžete pomocí tohoto QR kódu, 
na internetových stránkách obce nebo odevzdáním 
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Z NAŠÍ FARNOSTI
Rok se s rokem sešel a opět se přiblížil čas, kdy 
budeme slavit pouť v naší obci.

Náš kostel v Kujavách je zasvěcen svatému arch-
andělovi Michaelovi. 
Michael, jehož jméno znamená Kdo je jako Bůh, je v 
biblických textech označován jako jeden z prvních 
knížat, ochránce vyvoleného národa a vítěz nad 
démonem. Také křesťané v něm od počátku vidě-
li zvláštního ochránce novozákonního Božího lidu 
a přímluvce zemřelých před Božím trůnem. Byl 
vzýván také při exorcismech (vymítání ďábla).

Modlitbu ke svatému Michaelovi zná téměř každý. 
Dnes si ale připomeneme krásný hymnus k 
našemu patronovi a zároveň i ke svatým archan-
dělům Gabrielovi a Rafaelovi.
Gabriel znamená Muž Boží nebo Bůh mu ukázal 
svou sílu. Zvěstoval Zachariášovi narození Jana 
Křtitele a Panně Marii narození Ježíšovo. Rafael 
znamená Bůh uzdravil. Bývá vzýván jako průvodce 
cestujících.

29. 9. je tedy svátkem tří archandělů: 
Michaela, Gabriela a Rafaela.
Pouť v naší obci a farnosti bude 1. 10. 2023 
a mše svatá, na kterou jste všichni srdečně zváni, 
proběhne od 10:30. 
Těšíme se na hojnou účast.

A tady je slibovaný hymnus k našim 
archandělům:

Alžběta Šuláková

Víte, 
že původní kujavský kostel  vyhořel 

kolem r. 1713? 
Byly na něm 2 zvony. Větší s obrazem 

sv. Kříže a s nápisem: 
„Der-kam-uns-mit friedt-Clementendorf“. 

Menší s latinským nápisem 
„Králi slávy, přijď a přines nám mír – 1490“ 

(Oba nápisy mají stejný obsah). 
Z těchto dvou zvonů byly po požáru ulity 
nové dva zvony, z nichž jeden volá z ku-

javské věže dosud. 
Byl ulit v Opavě r.1713 a má latinský nápis: 

„Na hlas tohoto zvonu ať se obracejí hříšni-
ci, chvějí se pekelné mocnosti a unikají 

bouře s živelnými pohromami“.

Bojuj, Michaeli svatý,
O čest Boží, zažeň války,
Neb Tys archanděl míru.
Ochraňuj lid vykoupený,
Krví Páně zachráněný,
Ode všeho zlého.

Zvěstuj Gabrieli svatý,
Boží plány, jeho cesty,
Neb Tys posel spásy.
Veď nás všechny k pravé víře,
Uč nás hlásat v Boží síle
Kristův příchod na svět.

Uzdrav, Rafaeli svatý,
Naši nemoc, sešlost naši,
Neb Tys lékař Boží.
Přines útěchu a pomoc,
Vyveď slepé z moci temnot 
V nebes věčné světlo.

Kriste, andělů všech slávo,
Všeho světa věčná spáso,
Králi vykoupených,
U andělů všech svatém sboru
Dej, ať můžem Otci svému vzdávat věčně chválu.

Socha 
archanděla Michaeela 
v Římě

10. 7. 2023 to bylo 30 let, kdy nás navždy opustil 
pan Josef Komenda z Kujav, č.p. 34. 

Náš milovaný tatínek, dědeček a pradědeček. 
Vzpomínáme. 

Syn Petr a dcera Růžena s rodinami.
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POZVÁNKY pro vás
Až do 25. 9. 2023 můžete navštívit v době od 10:00 do 15:00 každý všední den výstavu krajinomaleb 
Fulneku a Kujav, která se koná v Městském kulturním centru Fulnek. 
Je nutno se dopředu objednat na tel. č. 775 860 917 nebo 607 032 694.

Obec Kujavy pořádá 4. 10. 2023 zájezd do Prahy s prohlídkou Poslanecké sněmovny Parlamentu ČR. 

Dopravu si každý hradí a zajišťuje sám. S koupi vlakové jízdenky Vám pomůže třeba starosta (732 454 
095) nebo si můžete zakoupit sami. Zde jsou uvedeny doporučené vlakové spoje, kterými bude cestovat 
většina z nás. Dopravu z a do Studénky lze domluvit individuálně s ostatními cestujícími. Případný au-
tobus vyjíždí z Kujav, U Vlachů v 5:49 (v 6:10 ve Studénce). Všechny náklady (např. jízdné, vstupy, vlastní 
útrata) si účastníci hradí sami. Prohlídka Sněmovny je zdarma. 

Doporučený vlakový spoj pro cestu tam:
IC 548 Ostravan
Odjezd v 6:21 ze Studénky
Příjezd v 9:48 do Prahy
Doporučený vůz č. 365

Harmonogram:
6:15 – Sraz v hlavní hale nádraží Studénka
6:21 – 9:48 – Jízda do Prahy
9:48 – Volný program, příp. organizovaná procházka: Václavské náměstí, Staroměstské náměstí a Orloj, 
Karlův most, Malostranské náměstí, oběd
13:45 – Sraz před budovou Poslanecké sněmovny (Adresa: Sněmovní 176/4, 118 00 Malá Strana)
14:00 – 16:00 – Prohlídka Poslanecké sněmovny
16:00 – 19:30 – Volný program, příp. organizovaná procházka: Pražský hrad + možná prohlídka (Základní 
okruh (2h) – 250,- dospělý, 125,- senior/student - kupuje se na místě), kavárna nebo večeře a cesta na 
vlak (nutno koupit jízdenku v automatu, ze zastávky Malostranská Metro A - Muzeum, přestup na Metro 
C  - Hlavní nádraží) 
19:30 – Sraz na Hlavním nádraží, uvnitř, u vstupu do Metra C
20:00 – 23:15 – Jízda do Studénky

ZÁJEZD DO PRAHY s prohlídkou Poslanecké sněmovny

Doporučený vlakový spoj 
pro cestu zpět:
LE 1267 Leo Express
Odjezd ve 20:00 ze Prahy
Příjezd ve 23:15 do Studénky
Doporučený vůz č. E

Svůj zájem hlaste 
do 29. 9. na obecním úřadě

732 454 095
starosta@kujavy.cz
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I pro tentokrát jsem si vybrala autorku, která má blízko k našemu kra-
ji. Tou je Alena Mornštajnová (žije ve Valašském Meziříčí), která se 
především díky svému románu HANA stala jednou z nejoblíbenějších 
současných autorek - mistryní zvratů a point. Kniha je napsána podle 
skutečných událostí. 

Dále tu máme od ní ještě knihu TICHÉ ROKY, LISTOPÁD a také pro děti 
její knihu TERIBEAR - tajemství modré krabice. Jedná se o  ilustrované 
vyprávění o přátelství, odvaze a štěstí. Teribear je plyšový méďa a kniha 
pojednává o jeho dobrodružství. 

TIPY Z NAŠÍ KNIHOVNY

Drahomíra Lyčková

OBČANSKÁ PORADNA
Své dluhy řešte co nejdříve!
Každý se může někdy dostat do těžké finanční 
situace, se kterou si neví rady a potřebuje pomoc. 
Je důležité své finanční problémy řešit okamžitě. 
Když dluhy neustále rostou, zároveň roste nátlak 
věřitelů, pak hrozí jejich vymáhání a následné exe-
kuce. První krok k řešení situace je přebírat poštu, 
poté přijít do Občanské poradny, a to především při-
jít ihned, kdy vím, že dále nejsem schopen splácet v 
požadovaných částkách v daném čase! 

Jak zjistím, kolik a kde dlužím? 
Komunikace s věřitelem – ústně nebo písemně, lze 
požádat o výši dlužné částky.
Česká pošta – Czech point výpis z Centrální evi-
dence exekucí, který stojí 50 Kč. Ve výpisu naleznete 
vždy, u koho je aktuální exekuce vedena, spisovou 
značku a dlužnou částku.
Okresní soud – požádat o výpis soudních řízení ve-
dených proti mé osobě lze osobně i písemně. 
Výpis je zdarma.

Zaměstnavatel – exekuční příkaz srážkami ze 
mzdy. Výše srážky se odvíjí dle nezabavitelné část-
ky, která je aktuálně ve výši 13.638 Kč. 
Přijďte, vše se dá řešit, poradíme a pomůžeme Vám.

Otevírací doba Občanské poradny ve Fulneku:
Masarykova 388, Fulnek 742 45
Pondělí       8:00-11:30     12:00-16:00
Úterý          8:00-11:30     12:00-14:00
Středa        8:00-11:30     12:00-16:00
Čtvrtek       8:00-11:30     12:00-14:00
Pátek          pro objednané
Kontakt:  
Vedoucí odborné sociální poradny  
Ing. Michaela Dlabajová  
Tel.: 604 645 378  
email: michaela.dlabajova@odry.charita.cz  
Sociální pracovnice: 
Bc. Dita Liedermannová
Tel: 737 236 972
email: dita.liedermannova@odry.charita.cz
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ZAVÁŽÍME I K VÁM!ZAVÁŽÍME I K VÁM!
NÁKUP VÁM DORUČÍME TEN SAMÝ DEN.

ZAVÁŽÍME I K VÁM!

Víte, že nakupovat se dá i pohodlně, bez front a tahání těžkých tašek?
Stačí nakoupit online na Rohlik.cz a nákup vám doneseme až ke dveřím.

JAK TO FUNGUJE?

CO NÁKUPY NA ROHLÍKU ZÍSKÁTE?

Vyberte si z nabídky
17 000 produktů

na Rohlíku to,
na co máte chuť.

Při dokončování 
objednávky zadejte 

svou adresu
a vyberte si čas 

doručení.

Pokud objednáte
nad 1 500 Kč,

dopravu máte
ZDARMA!

Nákup vám naši 
kurýři přivezou
až ke dveřím!

Vybírat můžete
z doručovacích
oken na hodinu

přesně!

Nákup vám
doručíme každý

den, včetně
víkendů a svátků.

rohlik.cz

Vyberte si z nabídky
17 000 produktů

na Rohlíku to,
na co máte chuť.

Vyberte si z nabídky Pokud objednáte
nad 1 500 Kč,

dopravu máte
ZDARMA!

 a nákup vám doneseme až ke dveřím.Stačí nakoupit online na Rohlik.cz

CO NÁKUPY NA ROHLÍKU ZÍSKÁTE?
KAŽDODENNÍ NÁKUPY ZA SKVĚLOU CENU

POHODLNÉ DORUČENÍ AŽ KE DVEŘÍM

ČESKOU FARMÁŘSKOU KVALITU

100% GARANCI SPOKOJENOSTI

KAŽDODENNÍ NÁKUPY ZA SKVĚLOU CENUKAŽDODENNÍ NÁKUPY ZA SKVĚLOU CENU
Každý týden nabízíme výhodně stovky produktů.
V sekci Zachraň jídlo ušetříte i zabráníte plýtvání

a na rodiče čeká řada slev v klubu Rohlíček.

POHODLNÉ DORUČENÍ AŽ KE DVEŘÍM
Bez stresu a desítek ztracených minut. A zboží

vám vyneseme třeba až do 5. patra.

ČESKOU FARMÁŘSKOU KVALITUČESKOU FARMÁŘSKOU KVALITU
Nejlepší farmářská zelenina a ovoce, maso

přímo od lokálních řezníků nebo pečivo
od vyhlášených pekařů.

100% GARANCI SPOKOJENOSTI
Pokud něco nevyjde, vrátíme vám bez řečí peníze.
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Kontakty a informace
OBECNÍ ÚŘAD KUJAVY   Kujavy 86, 742 45 Kujavy
       
       556 740 023               obec@kujavy.cz, podatelna@kujavy.cz
       9388020227/0100             www.kujavy.cz            www.facebook.com/kujavy/    
Úřední doba obecního úřadu:
Pondělí, středa: 8:00 - 12:00, 13:00 - 17:00
Pokud vám úřední hodiny nevyhovují, zavolejte na 556 740 023 a domluvte si schůzku na konkrétní den a hodinu.
Jarmila Kmecová, referent a ekonom
       obec@kujavy.cz                              556 740 023
Šárka Ďurišová, Michal Talmač, techničtí pracovníci

ZASTUPITELSTVO OBCE KUJAVY

Ing. Michal Dresler, starosta
       starosta@kujavy.cz
       556 720 296, 732 454 095

Ing. Pavel Kowalski, místostarosta

Zastupitelé: 
Mgr. et Mgr. Martina Bruštíková Špidlová
Andrea Cahel, DiS.
MgA. Magdalena Cónová
MVDr. Veronika Mutinová
Marián Vorel

Členové kontrolního výboru
Marián Vorel, předseda
Mgr. et Mgr. Martina Bruštíková 
Špidlová
David Tvardek 

Členové finančního výboru
Andrea Cahel, DiS., předsedkyně
MVDr. Veronika Mutinová
MgA. Magdalena Cónová 

POŠTA         Kujavy 151, 742 45 
Pondělí: 13:30 - 16:00
Úterý: 8:00 - 11:00
Středa: 13:30 - 16:00
Čtvrtek: 8:00 - 10:30
Pátek: 8:00 - 10:30

OBECNÍ KNIHOVNA, Kujavy 200, 742 45 
      www.kujavy.cz/cs/obcan/vzdelavani/obecni-knihovna
Pondělí: 15:30 - 16:30
Drahomíra Lyčková, knihovnice
       knihovnakujavy@seznam.cz

OBCHOD Hruška, Kujavy 139, 742 45 
       704 849 691
Pondělí - pátek: 7:00 - 17:00
Sobota: 7:00 - 11:00
Neděle: 8:00 - 10:00

ZÁKLADNÍ ŠKOLA, Kujavy 86, 742 45  
       skola@zskujavy.cz, lenka.simeckova@zskujavy.cz 
       ZŠ a MŠ Kujavy,          www.zskujavy.cz
Mgr. Hana Micková, ředitelka
       556 720 297
MATEŘSKÁ ŠKOLA, Kujavy 151, 742 45  
       eliska.hradilova@zskujavy.cz    
Eliška Hradilová, vedoucí učitelka
       552 303 660
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